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Interviu cu şeful catedrei electromecanică navală din Şcoala Militară de 

Maiştri Militari a Forţelor Navale „Amiral Ion Murgescu”,  
Căpitan comandor instructor superior dr. Neculai IUREA 

 

 
Am putea spune că aveţi „o viaţă 

de om” în slujba armatei. Spuneţi-ne 

câteva lucruri despre dumneavoastră? 
 

Dacă nu-mi plăcea armata nu 

rezistam atâta într-un domeniu care cere 

multă rigoare, perseverenţă, renunţări, dar 

care oferă şi satisfacţii. Este adevărat că ce-

am văzut eu la televizor prin anii `70 

(plimbări ale marinarilor cu barca pe sub 

sălcii pletoase sau defilări de trupe la 

parade), nu a fost totuna cu ce am luat 

contact la Liceul Militar de Marină 

„Alexandru Ioan Cuza” din Constanţa în 

toamna lui 1977, după ce am fost declarat 

admis la examenele din vară. De altfel, în 

primul semestru am fost la un pas de 

retragere. Lucrurile s-au aşezat însă, dorul 

de cei dragi s-a ostoit, acomodarea a trecut, 

m-am pus pe treabă, încât am intrat din 

prima sesiune la institut după absolvirea 

LMM. După absolvirea în 1985 a facultăţii 

de electromecanică navală din  cadrul 

Institutului de Marină „Mircea cel Bătrân” 

am fost repartizat la Şcoala Militară de 

Maiştri de Marină din Constanţa în funcţia 

de comandant de pluton elevi însă, printr-

un concurs de împrejurări dictat de „sus”, 

din octombrie acelaşi an şi până după 

revoluţia din Decembrie `89 am ocupat 

funcţii de ofiţer electromecanic la navele de 

la mare şi fluviu. O dată cu reînfiinţarea 

şcolii în Aprilie `90, am solicitat să fac din 
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nou parte din colectivul de cadre, ceea ce s-

a şi întâmplat iar de atunci şi până în 

prezent n-am mai fost încadrat oficial în altă 

unitate. Pesemne că d-l comandant al şcolii 

din acea vreme, Cpt. Rg.1 Dragu Marcel mi-

a sădit adânc rădăcinile în  acest perimetru 

de n-am mai putut pleca altundeva, cu toate 

că mi-am dorit în vreo două rânduri, ambele 

ratate din lipsă de curaj. Făcusem pentru 

aceasta şi cursurile IMO şi m-am brevetat 

ofiţer III mecanic internaţional pe banii 

familiei mele. Ăsta este poate cel mai mare 

regret al meu. Deh!!! Viaţa a mers înainte 

totuşi aici, la Şcoala de Maiştri a Marinei, 

până în prezent ocupând succesiv funcţiile: 

locţiitor comandant de companie, 

comandant de batalion, lector, lector şef, 

instructor superior şi şef de catedră. 

În 2010 la Universitatea 

„Transilvania” din Braşov am absolvit cu 

rezultate foarte bune cursurile doctorale cu 

teza „Studii experimentale şi în mediul 

virtual cu privire la funcţionarea unui motor 

diesel naval supraalimentat în regim 

tranzitoriu de accelerare” obţinând titlul 

ştiinţific de DOCTOR inginer în domeniul 

„Inginerie Mecanică”. 
 

De ce cariera militară? 
 

Înainte vreme nu intra chiar oricine 

la şcoala militară; în afară de rezultate foarte 

bune la învăţătură şi comportare, trebuiau şi 

anumite aptitudini. Şi apoi, în afară de 

profesorul meu emerit de istorie – Popa 

Gheorghe – Dumnezeu să-l odihnească – 

care – mi era şi diriginte la gimnaziul din 

Liteni – comuna mea natală din judeţul 

Suceava, au mai fost doi unchi din partea 

tatălui meu care deserveau în armată, toţi 

trei încurajându-mă spre „militărie”, părinţii 

ne având ce face decât să mă susţină. 

Ştiindu-mă nu prea în sânge cu milităria şi 

fiindu-mi drag să mă dedic grijii pentru 

sănătatea şi a altora, din anul III de liceu am 

început să mă pregătesc cu alţi 2 colegi 

pentru admitere la medicină militară însă 

prin martie sau aprilie anul IV ni s-a 

comunicat că pentru anul de învăţământ 

1981-1982 nu sunt locuri la admitere, drept 

pentru care am început să învăţăm în loc de 

matematică-anatomie-biologie, mate-fizică. 

Norocul mare a fost (şi este), că nu mi-au 

displăcut ştiinţele exacte, aşa că am 

schimbat destul de uşor de drum. 

Actualmente nu regret tare că nu fac injecţii 

sau tai cu bisturiul; şi motoarele navelor se 

injectează iar de tăiat mă pricep la pâinea 

nefeliată tot mai bună din ţara mea. 
 

Ca şef de catedră aţi reuşit să 

faceţi o „echipă” cu personalul din 

subordine?  
 

Eu zic că da. De la oamenii de pe 

vapor sau de la cei de la unităţile Marinei de 

uscat am învăţat să „clădesc” şi să „sudez” 

echipe. Viaţa însă bate filmul şi, oricât le-ai 

fortifica după constituire,  mai devreme sau 

mai târziu chiar şi echipele din cadrul 

instituţiilor militare, asemeni celor de fotbal, 

se „surpă” dacă n-au liantul 

(antrenorul/managerul, zic eu), bun. Marea 

realizare este atunci când reuşeşti să refaci o 

breşă, dacă nu chiar două sau mai multe şi 

să continui apoi lupta în fruntea echipei. 

Oricum la moment, incubatorul 

electromecanic al şcolii pot spune că 

funcţionează în parametri optimi chiar dacă 

la capitolul încadrare instructori suntem pe 

avarie. 
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Este importantă pentru 

dumneavoastră  „echipa”? 
 

Aşa cum familia este considerată 

celula, unul din pilonii pe care se sprijină 

societatea, la fel de bine echipa/subunitatea 

de luptă energetică a şcolii o consider 

formaţiunea, veriga care participă la 

„gresarea” angrenajului complex care se 

numeşte unitate militară. 
 

Cum vedeţi viitorul 

învăţământului militar? 
 

Ca parte a învăţământului românesc, 

şi cel militar trebuie să redevină ce a fost; 

profesorul/instructorul militar cu îndatoriri 

în plus faţă de colegii lor civili, trebuie să se 

bucure de toate drepturile ce i se cuvin 

conform legii astfel încât să dea 

randamentul adecvat cerinţelor şi să nu-i 

mai fie teamă când pune note sub 5 la elevii 

care au doar grija telefonului mobil, a 

învoirilor şi recreaţiilor cât mai lungi, a 

hranei bune şi a somnului cât mai de durată 

la pension. Apoi, trebuie să existe 

capacitatea de adaptare rapidă a tuturor 

instructorilor la noile tehnologii de instruire 

a elevilor/cursanţilor, să insufle acestora 

dorinţa de inovaţie, de creaţie pe latura 

practică de învăţare. Este bună şi învăţarea 

prin simulare însă viitorul maistru simte 

nava, este sigur pe ea atunci când pleacă în 

misiune pe mare sau fluviu cu cât numărul 

de ore pentru instruirea de specialitate pe 

durata şcolii, le-a desfăşurat la bord, la cald, 

pe tehnica existentă. 
 

Ce proiecte aveţi pentru viitor? 
 

Sunt multe neterminate; mă strădui 

împreună cu instructorii colaboratori să 

dezvolt segmentul aplicativ – practic prin 

organizarea şi desfăşurarea cu 

elevii/cursanţii de workshop-uri, lecţii vizită 

în unităţi/instituţii care derulează programe 

de cercetare şi fabricare sau revizie/reparare 

a mecanismelor şi agregatelor 

electromecanice navale de acţionare. 

Dacă elevul va avea la sfârşitul orei 

de instruire de specialitate sentimentul că a 

mai pus o „cărămidă” la temelia formării 

sale ca viitor mainteiner la bordul navei, 

înseamnă că viitorul Marinei Române o să 

fie pe mâini bune, destoinice. 

 

Aţi scris un jurnal de bord şi o 

carte de specialitate, ambele cu ISBN şi 

sunteţi coordonatorul numeroaselor 

lucrări de curs pentru elevii/cursanţii 

şcolii noastre, elaborate de către 

instructorii din catedra pe care o 

conduceţi. Spuneţi-ne câte ceva despre 

scriitorul Neculai Iurea. 

 

Pesemne că oricare dintre noi se 

gândeşte că şi-ar dori numele şi prenumele 

apărute pe o copertă de carte, fie ea şi 

manual de specialitate. Numai că, de la gând 

la faptă este un drum lung cu multe 

sinuozităţi, cu suişuri şi coborâşuri. Oricine 

dăinuie prin ceea ce-i durabil lăsat în urma 

sa. Toţi suntem ca ploaia care trece iar 

„pietrele” rămân. Mai şubrezite de la un an 

la altul de atâta şuvoi şi vânt dar, parcă mai 

şlefuite, unele precum „Sfinxul cu Babele” 

din Bucegi iar altele ca „Pietrele Doamnei” 

din Rarău, acestea fiind considerate ca 

multe altele, printre care şi „Cuminţenia 

Pământului”- sculptura lui Brâncuşi, ca fiind 

adevărate trofee, opere de artă pentru 

România. În aceeaşi ordine de idei, procesez 

pentru altă carte pentru dezvoltarea 

neamului, când va fi gata vă invit la lansare. 
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Fac parte din colectivul de elaborare a 

Monografiei şcolii care în 2017 (la 

centenar), trebuie lansată. Mai sunt şi alte 

două manuale de specialitate pentru care 

timpul va găsi rezolvare pe finalul lui 2016 

sau tot în 2017. Deci front de lucru este, 

timpul pare însă a nu mai avea răbdare cu 

unii. Sau noi nu mai avem răbdare? Că 

timpul e relativ acelaşi şi la anul pe vremea 

asta şi la celălalt an ş.a.m.d. 
 

Aţi însoţit elevii în voiajul lor cu 

bricul Mircea. O astfel de călătorie vă 

apropie mai mult de elevi. Ce amintiri 

aveţi? 
 

Perimetrul restrâns de la bordul navei 

te apropie volens-nolens de ceilalţi. Şi 

spiritul care dăinuie aici e altul; o mână 

pentru tine, alta pentru vapor la orice oră 

din zi sau din noapte, gata de-a urca la ordin 

pentru lucru în arboradă sau de-a coborî 

pentru a lupta cu focul sau gaură de apă sub 

puntea principală a navei, oriunde aceasta s-

ar afla – la cheu sau în marş. Într-un fel este 

foarte bine că pe durata marşurilor de 

instrucţie elevii sunt mereu în alertă la bord 

pentru că altfel s-ar putea să-ţi dea ei de 

lucru. Au fost şi tendinţe centrifuge gen: 

somnul în lestul navei sau bastingaj pe timp 

de zi sau la marionetă în loc de hamac, pe 

timp de noapte. Acestea sunt cu siguranţă 

motive de a micşora distanţa dintre mine şi 

aceşti elevi. Au fost mult mai multe 

apropieri între instructori şi elevi cu ocazia 

jocurilor marinăreşti de la puntea centru 

(noduri, botezul mării, cântece, poezie, şah 

etc), a examenelor ţinute în cazarma centru 

cât şi a party-urilor sau concursurilor, 

lecţiilor vizită la care eram invitaţi de 

gazdele noastre din porturi. Personal am 

fost cel mai bucuros când la astfel de 

concursuri i-am înfrânt pe germani şi ruşi, 

de la francezi luând bătaie. Cel mai valoros 

muzeu de marină pe care l-am vizitat a fost 

cel de la Lisabona. Dar nu puteau fi toate 

numai frumoase şi la locul lor; gustul amar a 

fost creat de un elev al nostru care din 

cauza întârzierii din învoire nepermis de 

mult, se risca ridicarea ancorei din portul 

spaniol Malaga cu toate repercusiunile 

pentru echipaj şi şeful Marinei Militare. 

Lucrul în echipă este o caracteristică 

fundamentală la bord; fără coeziunea de 

grup nu poate fi asigurat succesul oricărei 

misiuni pe mare. În ceea ce mă priveşte, 

după trei ambarcări (1981- elev trecut în 

anul IV la LMM, 1985-stagiu înainte de 

avansarea la gradul de locotenent, 2008-

comandant detaşament practică elevi anul 

I), cu o durată mai mare de o lună în ape 

internaţionale pentru fiecare voiaj, la bordul 

navei şcoală „Mircea”, sunt practic 

contaminat pe viaţă de spiritul 

ambarcaţiunii şi nu pot uita cât voi trăi 

concursurile marinăreşti organizate de 

echipaj, vizitele făcute în porturile Istanbul, 

Barcelona, Brest şi Gibraltar. Frumoase au 

fost toate regatele velierelor la care a 

participat şi nava şcoală „Mircea” însă cea 

din Marea Baltică pe distanţa Warnemunde 

– Rostock (Germania), îmi rămâne vie şi 

acum în memorie deoarece pe o vreme nu 

tocmai prielnică, datorită curajului şi 

măiestriei întregului echipaj în frunte cu 

comandantul navei, comandorul Gabriel 

Moise, ne-am clasat pe locul II, înaintea 

multor nave cu nume sonore precum: 

„Americo Vespucci”- Italia, „Myr” şi 

„Kruzînştern” din Rusia, „Libertad”-

Argentina, „Sagres”- Portugalia, 


